
بهره مندي 3/5 ميليون نفر از جمعيت كشور 
از حقوق اجتماعي خ�ود در گروي تصويب 
لايحه اي موسوم به لايحه حمايت از معلولان 
است كه انتظارش پنج ساله شده است. البته 
و طب�ق معمول روز جهان�ي معلولان باعث 
شده توجهات به طور ويژه به اين قشر جلب 
شود و برخي از مسئولان و رسانه ها از چند 
وجه نيازهاي زندگي راحت و آس�ان براي 
اين قشر را بررسي و روش هاي برآوردن اين 
نيازها را مطالعه كنند. مجموع اين مطالعات 
طيف�ي از ارائه آماره�ا، انتش�ار بيانيه ها و 
يادداش�ت ها، بايدها و نبايدهاي زندگي با 
معلوليت، بودجه،  نيازهاي فردي، اجتماعي 
و رفاهي، س�ازمان هاي موظف و مكلف در 
ارائه خدمات به معلولان و  قوانين موجود در 
اين حوزه را در بر مي گيرد. بماند كه بخشي 
نيز ش�امل فرافكني و سلب مس�ئوليت از 
خود و انداختن عل�ت كوتاهي ها به گردن 
سايرين از سوي مسئولان و مديران سطوح 
مختلف هم به قرار ساير حوزه هاي اجتماعي 
در رابط�ه ب�ا معل�ولان ه�م پا برجاس�ت. 
ام��ا ماجرا از آنج��ا قابل توجه تر مي ش��ود كه 
يكسر تمام گزارش هاي منتشر شده در حوزه 
توان خواه��ان و توان يابان جامع��ه به لايحه 
حماي��ت از معلولان ختم مي ش��ود كه ظرف 
پنج سال گذشته جزو اولويت هاي قواي كشور 

نبوده است. 
بنابر آمارهاي منتش��ر شده در رس��انه ها در 
روزهاي منتهي به روز جهاني معلولان سالانه 
۱۰۰ ه��زار نفر ب��ه تعداد جمعي��ت معلولان 
كشور ما اضافه مي شود كه از اين تعداد بيش 
از يك ميلي��ون و ۲۰۰ هزار نف��ر از اين افراد 
تحت پوشش سازمان بهزيس��تي هستند و ۲ 

ميليون معلول در جامعه رها شده اند. 
5 سال كه هيچ 13 سال هم كافي نبود

فصل الخطاب اي��ن انتق��ادات و انتظارات در 
اختيار علي همت محمودنژاد، رئيس انجمن 
حماي��ت از حقوق معلولان اس��ت كه ترجيح 
داده در اظهاراتش با رسانه ها كاسه و كوزه ها 
را در رابطه با پيگيري نش��دن تصويب لايحه 
حمايت از معلولان بر سر كميسيون هاي اصل 

9۰ و تلفيق بشكاند. 
وي در اظهارات ديروز خود به لايحه حمايت 
از حقوق معلولان اش��اره ك��رد و گفت: براي 
نوشتن اين لايحه بيش از ۱۵۰ جلسه مختلف 
با بهزيستي، مجلس ش��وراي اسلامي، مركز 
پژوهش هاي مجلس و وزارت رفاه  برگزار شده 
اس��ت. بعد از اينكه لايحه تهيه شد، ايرادات 
ش��وراي نگهبان، ايرادات حقوقي بهزيستي و 
كميس��يون هاي اجتماعي و بهداشت مجلس 
را برطرف كرده است، حتي رئيس كميسيون 
ويژه مجلس نيز در آخرين جلس��ه اي كه با او 

داش��ته ام، قول داد لايح��ه در مجلس هرچه 
سريع تر به سرانجام برسد، اما به نظر مي رسد 
اين لايحه دس��تاويزي ش��ده ت��ا نمايندگان 
بگويند در حال رسيدگي به وضعيت معلولان 

هستند. 
محمودنژاد با طرح اين سؤال كه آيا پنج سال 
براي رس��يدگي به يك لايحه كافي نيس��ت، 
افزود: رئيس فراكس��يون حماي��ت از حقوق 
معلولان قول داده بود اي��ن لايحه در مذاكره 
با نمايندگان هرچه سريع تر تصويب شود، آيا 
شايسته نبود همزمان با روز جهاني معلولان، 
نماين��دگان مجلس اي��ن لايح��ه را تصويب 

مي كردند. 
البته زهرا س��اعي، رئيس فراكسيون معلولان 
مجلس در زمان انتظار تصويب لايحه حمايت 

از معلولان با محمودنژاد هم نظر نيست. 
وي با اش��اره به اينك��ه از س��ال 83 تاكنون 
دس��ت انداز ي هاي بس��يار در بررسي لايحه 
حمايت از حقوق معلولان صورت گرفته است، 
اظهار داش��ت:  بررس��ي اين لايحه متأسفانه 
بسيار زمانبر و در طول بررسي مدام از دستور 
كار نمايندگان در مجلس خارج شده است، اما 
در دولت يازدهم بررسي و تعيين تكليف اين 
لايحه مجدد در دستور كار قرار گرفت؛ هرچند 
كه در اين زمان هم ايراداتي از س��وي شوراي 

نگهبان در تصويب قانوني لايحه مطرح شد. 

نماينده مردم تبريز، آذرشهر و اسكو در مجلس 
با اش��اره به اينكه در كنار فراكسيون معلولان 
كميس��يون مش��تركي نيز براي اين موضوع 
تشكيل شد، تصريح كرد: طي چند ماه گذشته 
جلسات بسياري با گروه هاي مرجع و با حضور 
معلولان برگزار شد، ضمن اينكه تمامي نظرات 
معلولان دراين باره شنيده و نقاط ضعف و قوت 
لايحه به روش��ني احصا  ش��د؛ بنابراين لايحه 
مذكور در 3۵ ماده و ۱۰ فصل در كميس��يون 

مشترك به تصويب رسيد. 
س��اعي با بيان اينكه لايحه براي بررس��ي در 
صحن علني مجلس به اداره قوانين ارجاع شده 
است، گفت:  اميدواريم با بررسي اين لايحه در 
صحن علني مجلس قان��ون قابل قبولي براي 
معلولان مصوب ش��ود، به طور حتم تصويب 
قانون پس از ۱3 س��ال تأثير بسياري در حل 
مشكلات معلولان دارد؛ ضمن اينكه دستگاه ها 
پس از تصويب قانون ملزم هس��تند خدماتي 
را براي رف��اه حال معلولان به ش��كل فردي و 

اجتماعي ارائه دهند. 
اي��ن نماينده م��ردم در مجلس ده��م با بيان 
اينكه عدم اس��تفاده از معلولان خلاق به طور 
حتم به ضرر توسعه و پيش��رفت كشور است، 
تصريح كرد:  در قانون قبلي اختصاص 3 درصد 
سهم براي جذب معلولان در دستگاه ها وجود 
داش��ت، اما اين قان��ون اجرايي نش��ده و بايد 
نسبت به عملكرد دستگاه ها در جذب معلولان 
نظارت كرد؛ هرچند كه نگرش دستگاه ها در 
اين خصوص منفي است؛ البته در لايحه فعلي 
براي برخي از مشاغل مانند تلفنخانه ها سهميه 

جذب تا 6۰ درصد هم ديده شده است. 
يارانه دس��تمزد به كارفرمايان براي اش��تغال 
معلولان،  گذراندن دوره هاي آموزش��ي بدون 
درياف��ت ش��هريه در دانش��گاه ها،  خدم��ات 
و مراقبت ه��اي اف��راد معل��ول در من��زل، 
 مناسب س��ازي اماكن و معابر ب��راي معلولان 
در سطح شهر و افزايش مس��تمري معلولان 
تعدادي از دغدغه هاي زندگي معلولان است 
كه لايح��ه مزب��ور در جهت رفعش��ان تلاش 

خواهد كرد. 
همچنين با توجه به فصل بررسي لايحه بودجه 
نگراني اينكه يكسال ديگر به عمر انتظار براي 
تصويب لايحه حمايت از معلولان اضافه شود 
از س��وي معلولان و فعالان مدني به ش��دت 

احساس مي شود. 
بنابراين گزارش وزي��ر آموزش و پرورش نيز از 
جمله مس��ئولاني بود كه با انتشار پيامي روز 
جهاني معلولان را گرامي داشت. اين در حالي 
است كه وزارت متبوعش دست كم ظرف ۱۰ 
سال گذش��ته جزو متخلف ترين دستگاه هاي 
دولتي در رابطه با اختصاص 3 درصدي سهميه 

معلولان در استخدام هايش بوده است.
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معطلی پشت ديوار معلوليت
5 سال ديگر از عمر معلولان در انتظار لايحه حمايتي گذشت 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

* فريدالدين حداد عادل با انتشار اين عكس توييت كرد:
پنج شنبه 9 آذرماه 96 خداوند سومين فرزند را به حاج آقا مجتبي عزيز 

عطا كرد و همه خيلي خوشحال شديم. 
از خانم فراهاني و عوامل بيمارستان رسالت براي زحمات هر سه مرتبه 

وضع حمل در طول اين سال ها قدرداني مي كنم. 
ان شاءالله »محمد امين« قدردان چنين پدر و مادري باشد. 

* ساجدي با هشتگ وعده صادق هم اينگونه توييت كرد:
 تو راست مي گفتي

اما ترسوها اميد ديگري داشتند

* هاني هاشمي هم با هشتگ »وعده صادق« نوشت: 
تيتر كيهان محقق شد: يگان موشكي انصارالله يمن يك فروند موشك 
كروز به تأسيسات هسته اي البراكه واقع در حاشيه شهر ابوظبي امارات 

شليك كرد.

 100 هزار فارغ التحصيل بيكار دكترا 
فرصت يا تهديد

اسمش دوران دكتري اس��ت؛ چه در رشته هاي پزشكي دكترا بگيريد 
و چه در غير پزش��كي اش را هم دكتر خطاب مي كنن��د. با اين وجود 
به دانشجويان دكتري در حوزه وزارت بهداش��ت حقوق ماهانه تعلق 
مي گيرد و دانشجويان ساير رشته هاي دكتري نه فقط از چنين مزيتي 
برخوردار نيستند، بلكه براي گرفتن يك وام دانشجويي بايد دو ضامن 
كارمند رسمي غير بازنشس��ته معرفي كنند و در نهايت بعد از فراغت 
از تحصيل جواناني با حدود 3۰س��ال سن مي مانند و مدرك دكترايي 
كه براي پيدا كردن شغلي مناسب كارايي ندارد، اما اين تنها بخشي از 
چالش هاي دانشجوياني است كه مرحله دكتر شدن را در دانشگاه هاي 
كش��ور طي مي كنند، در صورتي كه چند شغله هاي مؤسسات دولتي 
و هيئت علمي ها،  اميد اين دانش��جويان به هيئت علمي ش��دن را هم 
نا اميد مي كنن��د. از همه مهم ت��ر اينكه در يكي، دو س��ال آينده ۱۰۰ 
هزار دانشجوي دكتري فارغ التحصيل مي ش��وند و در حال حاضر نيز 
3۰ هزار بيكار با مدرك دكترا داريم. در حالي كه بازار كار كش��ش اين 
همه دكتر را ندارد و اين نه تنها فرصت نيس��ت، بلكه تهديدي بزرگ و 

خطرناك است. 
كشيده شدن تب تحصيلات تكميلي به دوره دكترا چالش هاي بيشتري 
را براي دانشجويان و جامعه ايجاد كرده است و در عمل ظرفيتي عظيم 
براي درآمد زايي از تحصيلات تكميلي را پيش روي نهادهاي رسمي و 
غير رسمي قرار داده است. خروجي دانشگاه ها در مقطع دكترا حكايت 
از جواناني دارد كه مدت زمان طولاني از بهترين سال هاي زندگي شان 
را صرف درس و تحصيل مي كنند، اما در نهايت جز يك مدرك كاغذي 
چيزي به دست نمي آورند. همين مس��ئله و سنگ اندازي هايي كه در 
مسير تسهيلات رفاهي نظير وام دانشجويي بر س��ر راه دانشجويان و 
به خصوص دانش��جويان دكتري وجود دارد، موجب شده تا »كمپين 
مطالبات دانشجويان و فار غ التحصيلان دكتراي وزارت علوم« در فضاي 
مجازي ش��كل بگيرد و به تدريج دانش��جويان معترض زيادي به اين 
كمپين ملحق شدند. دانشجويان عضو اين كمپين نه فقط به تسهيلات 
رفاهي وزارت علوم معترض هستند كه بعدها ابعاد اعتراضات گستردگي 

بيشتري يافت. 
  كرامتي كه حفظ نمي شود

در اغلب دانش��گاه هاي كش��ور در هفته منتهي به ۱6 آذر يعني روز 
دانشجو برنامه هاي نمايشي نظير سخنراني برخي چهره ها و برخي 
تحركات انجمن ها و بسيج دانش��جويي نظير توزيع بروشور و امثال 
آن را شاهديم. هيجانات مقطعي كه ش��ايد براي دوران كارشناسي 
پاسخگو باش��د و دانش��جويان را ارضا كند، اما در مقطع كارشناسي 
ارشد و دكترا دانشجويان با حقايقي ملموس تر از سخنراني چهره ها 
و دست و هورا كش��يدن مواجهند؛  حقايقي از جنس شغل،  درآمد و 
آينده اي كه با وجود داش��تن دكترا هم همچنان مبهم است؛ چراكه 
برنامه ريزان تحصيلات تكميلي تنها براي افزايش ظرفيت دكترا تدبير 
كرده اند و سرنوشت دانشجوياني را كه دكترا مي گيرند به خودشان 

واگذار كرده اند. 
مهر ماه ۱39۵ همزمان با آغاز سال تحصيلي، وزير علوم سابق از اعطاي 
وام دانش��جويي ويژه  دكتري خبر داد و قرار بر اين ب��ود كه اين وام به 
تمام دانش��جويان دكتري دوره  روزانه تعلق بگيرد. ارائه  سند ضمانت 
محضري رس��مي از دو ضامن كارمند و بازپرداخ��ت 6۰ ماهه پس از 
گذشت دو سال از فارغ التحصيلي شرايط اخذ اين وام بود. از بهار 96 به 
بعد اعطاي وام دانشجويي منوط به ش��رايط سفته، بازپرداخت تقريباً 
ماهان��ه 7۰۰هزارتومان بلافاصله پ��س از فارغ التحصيلي و معرفي دو 
ضامن جديد )غيربازنشسته( دانستند. شرايط تازه صداي اعتراض اين 

دانشجويان را بلند كرد. 
دانشجويان دكتري كه معترض به وضع موجودند، خواهان تسهيلات 
رفاهي در دوران تحصيل دكتري همچون حقوق ماهانه همانند وزارت 
بهداش��ت يا ابقاي پژوهانه، ايجاد طرح تدريس اجباري دانش��جويان 
دكت��ري و فارغ التحصي��ل در دانش��گاه هاي محل تحصي��ل يا ديگر 
دانشگاه ها، جلوگيري از افزايش بي برنامه  ظرفيت دانشجويان دكتري 

همه  دانشگاه ها هستند. 
كاهش مدت زمان خدمت سربازي براي فارغ التحصيلان دكتري، ابلاغ 
قانون تك شغلي بودن و نظارت بر اجراي چندشغله نبودن اعضاي هيئت 
علمي و س��اير كاركنان ارگان هاي دولتي يا تدريس در چند دانشگاه، 
سياست گذاري هاي لازم جهت يكسان س��ازي مبلغ حق التدريس در 
شأن دانشجويان و فارغ التحصيلان دكتري بدون اعمال ماليات بر آن، 
اولويت دهي در جذب نيروهاي جوان )دانشجويان يا فارغ التحصيلان 
دكتري( به عنوان اعضاي هيئت علمي يا كارشناس و پرهيز از جذب 
نيروهاي بازنشس��ته در همه  ارگان هاي دولتي از ديگر مواردي است 
كه در مفاد اين كمپين جزو مطالبات دانشجويان دكتري عنوان شده 

است. 
  پاي درد و دل دكتران آينده 

۲۴ خرداد ماه امسال اعتراضات دانشجويان دكتري به برگزاري تجمع 
در مقاب��ل وزارت علوم منجر ش��د. همزمان با آن، تمام دانش��جويان 
دكتري دانشگاه هاي سراسر كشور نيز به تجمع در دانشگاه هاي خود 
پرداختند. اين تجمع در اعتراض به شرايط سخت ارائه وام ويژه دكتري، 
دغدغه هاي معيش��تي و عدم ارائه حقوق ماهانه به اين دانش��جويان 

صورت گرفت. 
ظاهراً نمايندگان دانشجويان دكتري با بيش از ۱۵۰ نماينده مجلس 
ش��وراي اس��لامي ملاقات كرده اند و اكنون براي تصويب پيش نويس 
طرح حمايت از دانش��جويان دكتري، نيازمند رأي مثبتِ دوس��وم از 
نمايندگان مجلس هس��تند. ضمن اينكه پژوهانه از طريق كميسيون 
آموزش و وزارت علوم از دولت خواس��ته ش��ده و بايد در برنامه بودجه 

سال 97 قرار گيرد. 
طالبي نماينده دانشجويان دانشگاه صنعتي ش��ريف درباره مطالبات 
دانش��جويان دكتري مي گويد: مشخص اس��ت كه نيازسنجي صورت 
نگرفته و به نظر مي رسد دچار يك نوع چشم و همچشمي، ابرازِ قدرت و 
چانه زني از سوي دانشگاه ها براي پذيرش بيشتر هستيم. بعضي گروه ها، 
رشته هايي را بدون نيازس��نجي و به صرفِ يك مشورتِ درون گروهي 

ايجاد كرده اند و دانشجو مي گيرند. 
بنا به تأكيد اين دانش��جوي دكتري، يك زماني دانشگاه ها دانشجوي 
انرژي هس��ته اي، در مقطعي همه دانش��گاه هاي صنعتي دانشجوي 
هوا فضا و در برهه اي همه دانشگاه هاي فني مهندسي، دانشجوي نانو 
فناوري مي گرفتند، در حالي كه نه اس��تاد متخصص در آن رش��ته ها 
و زمينه ها داش��تند و نه نياز س��نجي كرده بودند! در نهايت هم كشور 

نيازهايش را معمولاً با خريدهاي خارجي تأمين مي كند. 
حسامي، نماينده دانشجويان دانشگاه زنجان هم معتقد است كمترين 
زمانِ پروس��ه اتمام تز دكتري، پنج س��ال اس��ت، اما عنوان كرده اند 
كه اين پروس��ه بايد طي 3/۵ تا ۴/۵ س��ال به انجام برسد و بعد از آن 
انتخاب را به دانشگاه سپرده اند كه با دانشجوي ترم ۱۰، ۱۱ و ۱۲ چه 
برخوردي كند! اين موجب شده تا مثلًا دانشگاه بهشتي، 9 ميليون و 
دانش��گاه اصفهان ۱/۵ ميليون توماني جريمه سنوات در نظر  بگيرد. 
اين در حالي است كه براي اكسِپت يك مقاله كه پيش نيازِ دفاعِ يك 
دانشجوي دكتري اس��ت، پروسه اي زماني طي مي ش��ود و دانشجو 

سنوات مي خورد!
بازخواني چالش هاي دانش��جويان دكتري نشان مي دهد وزارت علوم 
و دانشگاه آزاد با افزايش ظرفيت دكترا بدون سنجش نيازهاي بازار و 
شرايط جامعه انگار تنها براي خود و باندي كه در حوزه آموزش فعاليت 
دارند، درآمد زايي كرده اند و اين يعني تحصيلات در كش��ور ما از ريل 

اصلي خود يعني تأمين نيازهاي جامعه خارج شده است.

زهرا چیذري 

  اخبار کوتاه

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش  یک

اطلاعیه شکرچی زاده

آگهی مفقوديآگهی مفقودي

ب�راي هم�ه م�ا در 

گندم زماني
  سرک

جامعه پيش آمده از 
صبح تا ش�ب كه به 
فعاليت روزانه در جامعه مشغول هستيم، انواع 
مختلفي از برخوردهاي اجتماعي سرد و خشن 
تم�ام روز م�ا را درگير خ�ود كن�د و در نهايت 
ناراحتي خ�ود را از طرق ديگ�ري رفع و رجوع 

كنيم. 
عابر پياده اي كه با عجله به ما برخورد مي كند و به 
جاي عذرخواهي لحن طلبكارانه دارد، فروشنده اي 
كه بعد از پرسيدن قيمت مختلف اجناس، واكنش 
منفي نش��ان دهد يا ب��ر عكس آن خري��داري كه 
علاوه بر عجول ب��ودن، لح��ن طلبكارانه هم براي 
برخورد با فروش��نده مي گيرد، راننده اي كه مكرر 
پش��ت س��ر خودروها بوق ممتد يا چراغ مي زند تا 

به س��رعت و زودتر از سايران 
عبور كند، مسافري كه از وقتي 
داخل ماشين مي نشيند، زمين 
و زمان را مورد لع��ن و نفرين 
قرار مي دهد و الی ماش��اء الله 
برخوردهايي كه همه ما گهگاه 

آن را تجربه مي كنيم. 
در نهاي��ت ه��م با گذاش��تن 
يك پس��ت اجتماعي س��عي 
در تس��كين آلام خود از ساير 
هموطنان خود داريم و معتقد 

هستيم »مهربان باشيم شايد فردايي نباشد«، اما 
همه ما مي دانيم ديروز ما از امروز بهتر بود و انگار هر 
قدر زمان به جلوتر مي رود، درصد اين برخوردهاي 
خش��ونت آميز شدت بيش��تري مي گيرد، بي آنكه 
تغييري در بهبود احوالات روحي افراد و حتي خود 
ما حاصل شود.  باز هم آمارها گوياي اين حقيقت 
بوده كه بحران خشونت در جامعه ما روبه افزايش 
اس��ت.  »دومين پرونده قضايي در كش��ور مربوط 
به خشونت اس��ت و اين نش��ان مي دهد جايي در 
سياس��تگذاري هاي م��ا مش��كل دارد. بايد نقش 
مددكاران و روانشناس��ان در جامعه بيشتر شود تا 
بتوانيم مس��ائل اجتماعي و مرتبط با روان جامعه 
را اندكي س��امان بدهيم.« اي��ن را رئيس انجمن 
مددكاران اجتماعي گفته و به دنبال آن نيز اضافه 
كرده است: براساس اعلام وزارت بهداشت دومين 

عامل مرگ افراد در اورژانس ها، نزاع است. 

پيش��تر از اين نيز آمارهاي ارائه شده نشان مي داد 
روزانه هزار و 6۰۰ نفر در كش��ور ب��ه دليل نزاع به 
پزشكي قانوني مراجعه می كنند و پرونده تشكيل 
مي دهند. آماري كه به صورت ميانگين مي گويد در 
هر ساعت 66 ايراني درگيري منجر به جرح داشته 

و به پزشكي قانوني مراجعه مي كنند. 
نگاه دقيق تر وقتي اس��ت كه به آمار نزاع در سايت 
پزشكي قانوني مراجعه مي كنيم، 3۵۱ هزار و 8۲7 
هزار نزاع در دو گروه زن و مرد از تمامي استان هاي 
كشور كه تنها مربوط به ش��ش ماهه اول سال 96 
است، اين در حالي بوده كه همين آمار در كل سال 

9۵، ۵۴7 هزار و ۲۱ نفر است. 
اما به راستي دليل اين بحران كه روز به روز در حال 
افزايش بوده چيست و مهم تر از يافتن دلايل بروز 
خشونت و نزاع، همان نقش مددكاران و روانشناسان 

و مرتبطان با اين حوزه است كه قطعاً انتظار جامعه 
از آنها فراتر از ارائه آمار و ابراز نگراني است. 

برخي معتقد هس��تند بازي هاي رايانه اي،  فضاي 
مجازي يا ديدن فيلم هاي خش��ن موجب ش��ده 
تا خش��ونت در خانواده ها و جامعه نهادينه ش��ود، 
برخي ديگر هم فارغ از نقش اساسي موارد فوق به 
ويژه در ميان ك��ودكان و نوجوانان، معتقد به علل 
اجتماع��ي، اقتصادي و حتي اعتق��ادي از قبيل بر 
هم خ��وردن تعادل اقتصادي در كش��ور، بيكاري، 
بالا رفتن س��ن ازدواج و كمرنگ شدن معنويات از 
زندگي و نفس روزمرگي هاي اعتقادي آحاد جامعه 
هستند، اما بي شك ميان دلايل تاريك و روشن اين 
حجم از خش��ونت ميان مردم بهتر است جمعي از 
دغدغه مندان با آسيب شناس��ي جدي پا را فراتر از 
آماردهي بگذارند و گامي جهت كاهش اين رفتار 

در جامعه بردارند. 

معاون شهرسازي شهرداری تهران: 

 جوازهاي برج سازي منطبق
 بر قانون صادر شده است

 معاون شهردار تهران در مورد اينكه گفته شده برج هاي بلندمرتبه 
در تشديد آلودگي هوا مؤثر است، گفت: جواز برج سازي را شهرداري 
مي دهد، اما بسياري از جوازهاي صادر شده منطبق با قانون بوده و 
كساني كه اين جوازها را صادر كردند نيز بر اساس قانون رفتار كردند. 
محمدمهدي حجت در رابطه با وضعيت صدور هولوگرام ها گفت:  اين 
موضوع طي دو بخشنامه صادر شده اس��ت و هدف از آن اين است كه  
روشن شود آيا همه آنچه در مناطق شهرداري در زمينه ساخت و سازها 

اتفاق مي افتد دقيقاً منطبق بر قانون است يا خير. 
وي افزود: ما با صدور اين هولوگرام ها نمي خواهيم جلوي ساخت و ساز 
را بگيريم يا ترس و وحش��تي ايجاد كنيم، بلكه مي خواهيم آنچه در 
ساخت و سازها رخ مي دهد، منطبق بر مقررات و قوانين باشد.  حجت 
گفت: ما ط��رح جامع و تفصيل��ي داريم، قواعد مش��خصي در زمينه 
ساخت و ساز وجود دارد و اگر كس��اني رويه اي برايشان شده كه غير 
از اين طرح ها و قوانين اقدامات��ي انجام دهند، بايد ظرف مدت زماني 
كه ما تعيين كرده اي��م تصميماتي بگيرند و م��ا روي اين تصميمات 
تحليل و پس از انجام بررسي هاي لازم رهنمودهاي جديد را مشخص 

مي كنيم. 
معاون شهرسازي ش��هرداري تهران گفت: بر اساس اين رهنمودهاي 
جديد مشخص خواهد شد كه از كجا بايد جلوي اين اقدامات غيرقانوني 
گرفته شود و به روالي كه مردم به آن تمايل دارند و كار قانوني و صحيح 
اس��ت، برگردد.  وي تصريح كرد: اگر كساني هم در دستگاه شهرداري 
و افرادي كه تمايل به س��رمايه گذاري دارند كار غيرقانوني مي كنند با 
صدور اين هولوگرام ها وضعيتش��ان روشن مي ش��ود كه چگونه با آنها 

برخورد لازم انجام گيرد. 
وي در پاسخ به اينكه گفته مي شود وجود برج هاي بلندمرتبه در تشديد 
آلودگي هوا مؤثر بوده و شهرداري در اين زمينه مقصر است، گفت: جواز 
ساختمان و برج سازي را ش��هرداري مي دهد، اما بسياري از جوازهاي 
صادر شده منطبق با قانون بوده و كساني كه اين جوازها را صادر كردند، 

بر اساس قانون رفتار كردند. 
حجت اظهار كرد: اما برخي تصميمات نامناسب هم وجود دارد سؤال 
اساسي اين است كه آيا ساختمان هاي بلندمرتبه كه تصميم به ساخت 
آنها گرفته شده در تشديد آلودگي هوا مؤثر هستند يا خير كه اين هنوز 
مش��خص نيس��ت و كار تخصصي علمي روي آن در حال انجام است. 
معاون شهرسازي ش��هرداري تهران گفت: بنابر اين بحث ضعف قانون 

و كوتاهي مطرح نيست. 

سير صعودي بحراني به نام »خشونت!«    رئيس س��ازمان آموزش و پرورش استثنايي 
كش��ور گفت: براي جبران كمبود 7۰۰ نيروي 
انساني در اين حوزه، س��هميه حدود ۴۰۰ نفر 
در آزمون اس��تخدامي براي مدارس استثنايي 

پيش بيني شده است. 
   رئيس كنگره روانشناس��ي ترافيك با اشاره 
به اينكه هر ۱۲روز يكبار به اندازه متوفيان زلزله 
كرمانشاه مرگ و مير ناشي از تصادفات داريم، 
گفت: بررسي ابعاد روانشناختي كاربران ترافيك 

بسيار ضرورت دارد. 
  بخش امور مهندس��ي و فني آس��تان علوي 
از پيشرفت 8۰ درصدي تأسيسات مكانيكی و 
الكتريكی پروژه بزرگ صح��ن حضرت فاطمه 

زهرا )س( خبر داد. 
   مديركل اداره نظارت فني بق��اع متبركه و 
موقوفات س��ازمان اوقاف اظهار ك��رد: در بحث 

ساخت و س��از و ترميم بقاع متبركه كشور، افق 
۱۴۰۰ براي تمام كشور تعريف شده و بر اساس 
آن و س��الانه، طرح هايي كه در استان ها تهيه و 
توسط واحد نظارت تأييد شده باشد، براي اجرا 

ابلاغ مي شود. 
   حجت الاسلام والمسلمين عليرضا سليمي، 
عضو كميسيون آموزش مجلس گفت: اعضاي 
اين كميسيون قرار گذاشته بودند تا اطلاعاتي 
كه در خصوص بانك سرمايه و صندوق ذخيره 
در اختيار آنهاست تا پيش از نهايي شدن گزارش 

تحقيق و تفحص  منتشر نكنند. 
مطالع��ات  پژوهش��گاه  سرپرس��ت   
آموزش و پ��رورش گف��ت: در روز ۲۰ آذر در 
مدرس��ه مصلي نژاد ب��ا حض��ور وزراي علوم و 
آموزش و پ��رورش از 3۰ دانش آموز و معلم برتر 

در حوزه پژوهش تجليل خواهد شد. 


